
10 saveta za bolju komunikacĳi sa
decom.
10 stvari koje možete raditi kod kuće, kako bi
ste pomogli Vašem detetu da kvalitetno i
pravilno komunicira
1 Kreirajte mirno i tiho okruženje za Vaše dete i zaštitite ga od jake buke i elektronski

proizvedenih zvukova. Smanjite zvuk televizora, ili neka bude potpuno usključen,
kao i drugu buku kako biste napravili mirno okruženje. Učinite da jedino ljudski glas
bude zvuk koji Vaše dete čuje najčešće.

2 Razgovarajte sa Vašom bebom. Kada Vaše dete pravi razne zvukove, odgovorite
kao da razumete. Njegovi zvuci će se pretvoriti u brbljanje, to su prvi napori u
komunikaciji. Razgovarajte tokom dana sa svojim detetom i podstaknite
negovateljicu i posetioce da to isto rade.

3 Čitajte priče, poeziju i pevajte Vašem detetu. Vaše dete će imati veći vokabular i
brži razvoj čitanja, ukoliko mu Vi čitate često. Čitajte detetu od početka njegovog
života. Deca vole da čuju istu knjigu iz početka. Čitajte knjige zasnovane na
realnosti, sa jednostavnim crtežima svakodnevnih predmeta, jednostavnih
aktivnosti i događaja. Pevajte detetu Vaše omiljene pesme.

4 Govorite jasno i direktno. Objasnite detetu rutinu koju doživljava iz momenta u
moment. Koliko je važno da razgovarate s njim i da mu čitate, takođe, je važno da
primećujete i njegove napore da govori i da ih Vi detetu potvrdite dodirom,
osmehom, ili da ponovite ono što ste čuli od njega.

5 Ne koristite >>bebeći govor<<, ili poseban jezik >>tepanja<< (sa deminutivima).
Beba će biti zbunjena infantilnim, nesmislenim rečima. Potrebno je da čuje tačne
reči, koje koriste odraslli u razgovoru. Kada se obraćate svojoj bebi, budite jasni i
logični. Dete uči mnogo reči. Ono povezuje predmete sa rečima i prema tome
mora da čuje ime predmeta u koji gleda, ili koji uzima.

6 Odgovorite uvek na detetov pokušaj da komunicra. Vaš odgovor mu pomaže da
brže krene od gestikulacije ka rečima. Dete po prirodi oseća da njegovi napori daju
rezultate. Kada slušate Vaše dete i odgovarate mu, Vi zapravo svom detetu
poručujete:”Tvoje reči su važne”. Izgrađujete takav odnos između Vas i deteta, da
ono želi da govori.

7 Koristite tačan vokabular, ne samo opšte reči već i specifične, kao što je npr.
>>presa za beli luk<<, ili >>zavesa za tuširanje<<. Imenujte pojmove vezane za sve
prostorije u kući, ili stanu, u kome živite, kao npr: nazive vezane za kuhinju,
kupatilo, za spavaću sobu, itd.

8 Nemojte ponavljati loše izgovorene reči, ili da od njih pravite porodične šale.
Ukoliko Vaše dete kaže,”geti”, odgovorite sa tačnom i potpunom rečenicom: ”Mi
imamo špagete za večeru”. Ponavljajući frazu sa tačnom reči, ili nastavljanjem
komunikacije, pomažete detetu da postepeno absorbuje reč tačno i tečno i da je
koristi na adekvatan način.

9 Menjajte priče. Pričajte životne priče, a ne samo one iz knjiga. Vašem detetu će se
dopasti detalji u jednostavnoj priči za laku noć koja ponavlja događaj koji se
dogodio tokom dana, kao npr:”Ustao si, obukao si zelene pantalone i majcu sa
dinosaurusom, oprao zube i…”

10 Imajte vremena da slušate. Imajte strpljenja da slušate, čak i kad ne razumete šta
Vaše dete kaže. Ne prekidajte i ne predlažite reči, dajte vremena detetu da završi.
Vaše interesovanje će svakako ohrabrivati dete da nastavi komunikaciju sa Vama.
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